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Zápis č. 5/2015 

ze společného jednání Rady Plemenné knihy drůbeže a Ústřední odborné komise chovatelů 

drůbeže, které se konalo v neděli dne 6. prosince 2015 v Praze 

 
Přítomni:    Václav Brdička, Miloslav Hertl, Pavel Hrubeš, Tadeáš Jokiel, Jaroslav Kalaš, Ivan Pavel,  

                    Eliška Stejskalová, Josef Škoda, Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., RNDr. Milan Tyller,  

Omluveni:   Jaroslav Bayer, Ing. Ludvík Smolek, Ing. Zdena Soukupová, CSc., Ing. František Šonka,  

                    Josef Vilhelm, Peter Žuffa 

 

 

PROGRAM: 

1. Úvod, kontrola usnesení z minulých jednání 

2. Plemenná kniha drůbeže v roce 2015 

3. Genetické zdroje drůbeže v roce 2015 

4. Zhodnocení Evropské výstavy 2015 

5. Zhodnocení CV Chovatel 2015 

6. Plán práce na rok 2016 

7. Různé, diskuse, závěr 

 

Ad 1)  Úvod, kontrola usnesení z minulých jednání  

     Společné jednání Rady Plemenné knihy drůbeže (dále jen Rada PKD) a Ústřední odborné komise 

chovatelů drůbeže (dále jen ÚOK CHD) svolali pozvánkou zaslanou e-mailem prof. Ing. Eva 

Tůmová, CSc., předsedkyně Rady PKD (dále jednání také řídila) a Jaroslav Bayer, předseda ÚOK 

CHD. Na řízení schůze se podílel Tadeáš Jokiel, člen ÚOK CHD. Bylo ujednáno, že zápis zpracuje 

Eliška Stejskalová, ověřovateli zápisu byli jmenováni Miloslav Hertl a RNDr. Milan Tyller. 

Účastníci jednání byli seznámeni s tím, že z postu člena Rady Plemenné knihy drůbeže odstupuje 

k 31. 12. 2015 Ing. Richard Konrád. Následovala kontrola usnesení z posledního společného jednání 

(v prosinci 2014) a z posledního samostatného jednání ÚOK CHD (v říjnu 2015).  

- USNESENÍ DR 14/6/1/1: Zápis ze společného jednání Rady PKD a ÚOK CHD zpracuje 

Eliška Stejskalová, zápis ověří Josef Vilhelm. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 14/6/2/1: Byla schválena zcela nová Směrnice pro registraci a uznávání 

plemen, barevných rázů nebo variet drůbeže v ČSCH, a to včetně osnovy žádosti. Platnost – 

od 25. listopadu 2014. (Dle směrnice se postupuje při uznávacím řízení nových chovů.) 

- USNESENÍ DR 14/6/2/2: S VÚŽV, v. v. i. bude projednáno, aby hejna genetických zdrojů 

českých slepic, umístěná na univerzitách, a drobnochovy přidružené k univerzitám, byly 

evidovány odděleně od Plemenné knihy drůbeže. Projedná prof. Ing. Eva Tůmová, CSc.,  

termín plnění do 31. 12. 2014. (Evidence je vedena, ale drůbež se nekroužkuje – nasazují se 

rodokmenné známky. Úkol trvá, i v odděleně evidovaných hejnech je nutné drůbež kroužkovat 

oficiálními kroužky ČSCH.) 



- USNESENÍ DR 14/6/2/3: Při dalším projednávání návrhu nové závazné metodiky pro 

uchování plemen drůbeže zařazených do Národního programu konzervace a využívání 

významných genetických zdrojů zvířat, jež bude vedeno s VÚŽV, v. v. i. a MZe ČR, bude 

zdůrazňována polygamnost drůbeže a specifika chovu drůbeže (nezbytnost - původ ze strany 

matky - hejno). Zodpovídají všichni členové Rady PKD a ÚOK CHD, termín plnění – při 

všech následných jednáních s uvedenými institucemi. (RNDr. Milan Tyller se ohradil proti 

usnesení – nelze dělat ústupky a slevovat ze zásad plemenářské práce, není možné, aby původ 

ze strany matky bylo hejno. (Usnesení bylo zrušeno a přijato nové – viz. Usnesení DR 

15/6/1/2.)  

- USNESENÍ DR 14/6/3/1: Rada PKD a ÚOK CHD doporučuje pořádat před konáním CV 

jednání výstavního výboru, aby se předešlo opakovaným nesrovnalostem v organizaci CV. 

(Nesplněno.)  

- USNESENÍ DR 14/6/4/1: Byl schválen navržený plán práce na rok 2015. (Splněno se 

změnami.) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/1: Z rozpočtu ÚOK CHD bude nakoupeno deset Vzorníků plemen 

drůbeže - pro budoucí adepty. (Splněno) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/2: Na přípravě adeptů na posuzovatele drůbeže se budou podílet, 

kromě Václava Nedělky ml., také Zdeněk Dráb, Jaroslav Novák, Alois Sedlák, Ladislav 

Štolba, popřípadě další oslovení aktivisté – Josef Buršík, Martin Loukota atd. Školení, 

jednání ohledně adeptů, zkoušky adeptů atd. se budou svolávat vždy až po domluvě 

s předsedou ÚOK CHD. (Splněno. Úkol rozšířen – pozvánka na školení bude vždy zasílána 

předsedovi ÚOK CHD a předsedovi Sboru posuzovatelů drůbeže.) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/3: Návrh nových soupisových bloků pro drůbež připraví, a tisk bloků 

vybaví, Josef Vilhelm. (Úkol trvá.) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/4: Předsedovi ÚOK CHD se pro rok 2015 schvaluje fond maximálně 

3.000,- Kč pro reprezentaci - hrazení občerstvení v rámci jednání s představiteli především 

SZCH atd. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/5: Předsedovi ÚOK CHD se schvaluje cesta do Bratislavy ve dnech 

17. a 18. 1. 2015 na mezinárodní mistrovskou soutěž, kde proběhnou jednání s čelnými 

představiteli SZCH. (Přijata změna – schválena cesta na MMS do Havlíčkova Brodu v roce 

2016.) 

- USNESENÍ DR 14/6/5/6: Bude prosazena změna – aby za  zvířata na výstavách (určení 1,0 

nebo 0,1) zodpovídal chovatel a nikoliv posuzovatel. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 15/4/1/1: Zápis z výjezdního zasedání ÚOK CHD, konaného ve dnech 23. a 

24. října 2015 v Hodoníně, vyhotoví Eliška Stejskalová. Ověřovateli zápisu byli jmenováni: 

Jaroslav Bayer, Pavel Hrubeš a Josef Vilhelm. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 15/4/2/1: Účastníci jednání berou na vědomí informace Jaroslava Bayera o 

letošním mezinárodním školení posuzovatelů drůbeže konaném ve Francii a o poplatcích na 

školení uhrazených sponzorsky. (Neukládací usnesení.) 

- USNESENÍ DR 15/4/2/2: Opravné zkoušky adeptů na posuzovatele drůbeže se budou konat 

19. listopadu 2015 v rámci CV Chovatel 2015. Zkoušející: Jaroslav Bayer, Zdeněk Dráb, 

Václav Nedělka ml., Ladislav Štolba. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 15/4/2/3: Ze seznamu adeptů byli vyřazeni (na vlastní žádost, pro 

dlouhodobou neúčast na školeních nebo opakovaných neúspěšných zkouškách) tito adepti: 

Pavlína Machová, Lukáš Marcinkech, Mgr. Tomáš Pollak, Radek Pončík, Jan Stefek, 

Jaroslav Vadlejch, Petr Veselý. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 15/4/3/1: Každému vystavovateli, členovi ČSCH, který vystaví drůbež na EV 

2015, bude proplacena částka 50 Kč za každé vystavené zvíře. (Splněno.)  

- USNESENÍ DR 15/4/3/2: Jako hosté ÚOK CHD budou na CV Chovatel 2015 přizváni na 

náklady ÚOK CHD slovenští posuzovatelé Štefan Henžel a Jozef Špaňúr. (Splněno.)  



- USNESENÍ DR 15/4/3/3: Na poradě před posuzováním na CV Chovatel 2015 bude 

projednáno stanovisko ÚOK CHD nepodlepovat oceňovací lístky na CV barevnými papíry 

zdůrazňujícími ocenění drůbeže. (Splněno.) 

- USNESENÍ DR 15/4/3/4: Na každé klubové zvíře, vystavené na CV Chovatel 2015 a dalších 

výstavách Chovatel, bude vyplacen příspěvek 35 Kč - úhrada na účet či adresu klubu. 

(Splněno.)  

- USNESENÍ DR 15/4/4/1: Účastníci jednání berou na vědomí informace Elišky Stejskalové a 

Pavla Hrubeše o opatřeních v chovech genetických zdrojů drůbeže a nových opatřeních, 

jejichž smyslem je zachování co nejvíce chovných linií českých slepic. (Neukládací usnesení.) 

- USNESENÍ DR 15/4/5/1: Jaroslav Bayer projedná s MVDr. Peterem Supukou z firmy 

Bioveta, a. s. výrobu malých balení léčiv pro drobnochovy drůbeže. (Úkol trvá.) 

- USNESENÍ DR 15/4/5/2: Návrh rozpočtu odbornosti na rok 2016, zpracovaný na základě 

připomínek Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže, byl upravený na 

480.000,- Kč. (Splněno.)  

     Široká diskuse se rozvinula k bodu Usnesení č. 14/6/2/3, zdůvodňováno bylo, proč původem ze 

strany matky nemůže být hejno. Usnesení bylo zrušeno - za hejno mohou být považovány pouze 

vlastní sestry, z plemenářských opatření nelze slevovat. V diskusi věnované převážně českým 

slepicím byla opět projednávána nezbytnost zachování co nejvíce linií. RNDr. Milan Tyller znovu 

zdůraznil, že je nezbytné na tři roky „uvolnit“ populaci českých slepic a neupřednostňovat při 

vybírání zvířat exteriér, aby v populaci zůstaly zachovány cenné alely - je rovněž nutné užívat 

kohouty jen po známých matkách a upřednostnit alespoň v nejbližších třech letech kohouty po 

nejlepších matkách se známou užitkovostí z chovů s individuální kontrolou užitkovosti ro zachování 

užitkových parametrů snášky a hmotnosti vajec.  

     Účastníci jednání dále navrhli, místo odstoupivšího Ing. Richarda Konráda, nové členy Rady 

PKD. V současnosti je rada devítičlenná – s ÚV ČSCH, který Radu PKD jmenuje, se projedná 

zvýšení počtu členů minimálně na dvanáct. Osloveni ohledně členství v Radě PKD budou: Ing. Věra 

Mátlová, Ing. Jitka Pikousová, Ing. Vlastislav Machander, Ph.D., Mgr. Martin Paclík, Ph.D., Doc. 

Ing. Lukáš Zita, Ph.D., Doc. Ing. Martina Lichovníková, Ph.D. 

USNESENÍ DR 15/5/1/1: Zápis ze společného jednání Rady PKD a ÚOK CHD zpracuje Eliška 

Stejskalová, zápis ověří Miloslav Hertl a RNDr. Milan Tyller. Termín plnění – s okamžitou platností. 

Zodpovídá – Eliška Stejskalová. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 15/5/1/2: Za původ ze strany matky může být uváděno hejno, ale pokud jsou v hejnu 

pouze vlastní sestry. Do plemenitby by měli být zařazováni pouze kohouti po známých matkách. 

Termín plnění – s okamžitou platností. Zodpovídá Rada PKD. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 15/5/1/3: ÚV ČSCH, který jmenuje Radu PKD, bude projednáno zvýšení počtu 

členů Rady PKD minimálně na dvanáct. Osloveni ohledně členství v Radě PKD budou: Ing. Věra 

Mátlová, Ing. Jitka Pikousová, Ing. Vlastislav Machander, Ph.D., Mgr. Martin Paclík, Ph.D.,  Doc. 

Ing. Lukáš Zita, Ph.D., Doc. Ing. Martina Lichovníková, Ph.D. Termín plnění – do konce března 

2016. Zodpovídá – Eliška Stejskalová. Schváleno všemi hlasy.  

  

Ad 2)  Plemenná kniha drůbeže v roce 2015 

     Bylo jednáno o tom, že Směrnici pro kontrolované chovy drůbeže schvaluje dle stávajících 

Stanov ČSCH Ústřední konference delegátů odbornosti chovatelů drůbeže, plemenářská opatření 

nejsou však pro delegáty prioritou. Po schválení nových Stanov ČSCH bude zpracována nová 

směrnice, v níž bude zdůrazněn základ plemenářské práce v klubech chovatelů drůbeže. (Je nutné 

připravit návrh na tisk jednoduchých rodokmenů.) I uznávací řízení bude probíhat na speciálních 

výstavách – uznání provedou krajští hodnotitelé. Eliška Stejskalová informovala o kontrolovaných 

chovech drůbeže evidovaných PKD v roce 2015 a příspěvcích za rok 2015. 



USNESENÍ DR 16/5/2/1: Po vydání nových Stanov ČSCH bude připravena nová Směrnice pro 

kontrolované chovy, ve které bude zdůrazněn základ plemenářské práce v klubech. Termín plnění – 

po vydání nových Stanov ČSCH. Zodpovídá – Rada PKD. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 3)  Genetické zdroje drůbeže v roce 2015 

     Ivan Pavel referoval o genetických zdrojích českých slepic (exteriérově se plemeno zlepšuje) a 

českých hus (značná příbuznost, problém s nově uznaným plemenem v Německu, které českou husu 

připomíná). Pavel Hrubeš informoval o značení linií v populaci českých slepic a zdrobnělých 

českých slepic a také o nutnosti podchytit další barevné rázy českých slepic a zdrobnělých českých 

slepic. Chovy českých slepic evidované univerzitami a Mezinárodní testovací stanicí drůbeže, včetně 

drobnochovů spadajících pod tyto instituce, budou kroužkovány oficiálními nánožními kroužky 

ČSCH.  

USNESENÍ DR 16/5/3/1: Účastníci jednání berou na vědomí informace Ivana Pavla a Pavla 

Hrubeše o populaci genetických zdrojů drůbeže. 

USNESENÍ DR 16/5/3/2: Chovy českých slepic evidované univerzitami a Mezinárodní testovací 

stanicí drůbeže, včetně drobnochovů spadajících pod tyto instituce, budou kroužkovány oficiálními 

kroužky ČSCH. Termín plnění – vždy do 30. 6. daného roku. Zodpovídá –  Eliška Stejskalová. 

Schváleno všemi hlasy. 

 

Ad 4)  Zhodnocení Evropské výstavy 2015 

     Zprávu z EE zpracoval Peter Žuffa, stálý delegát ČSCH v Evropském chovatelském svazu. 

Zprávu přednesl Tadeáš Jokiel. Celkem bylo vystaveno 235 kusů drůbeže, titul Šampión Evropy 

získali Lubomír Kesner, Martina Matušková a Radomír Kesl, velice dobré ocenění získal také Bc. 

Daniela Bukovská, Miloslav Novotný a Pavel Tománek. Na EV nebyl udělován titul Mistr Evropy  - 

na tento titul by měl nárok MCH Matěj Kesner. Byl schválen příspěvek vystavovatelům 50 Kč za 

každý kus drůbeže vystavený na EV, a to jako forma poděkování za reprezentaci ČSCH.  

USNESENÍ DR 15/5/4/1: Účastníci jednání berou na vědomí zprávu o EV 2015 zpracovanou 

Peterem Žuffou a přednesenou Tadeášem Jokielem. 

USNESENÍ DR 15/5/4/2: Na každý kus drůbeže vystavený na EV 2015 bude vystavovatelům 

vystaven příspěvek 50 Kč. Termín plnění – do 22. prosince 2015. Zodpovídá – Eliška Stejskalová. 

Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 5)  Zhodnocení CV Chovatel 2015 

     O CV referoval Ivan Pavel, uvedl, že část expozice drůbeže byla opět vystavena v nevhodném 

pavilonu a špatných klecích, doporučil účast člena revizní komise při přípravě rozmístění zvířat na 

výstavišti při dalších CV, protože expozice drůbeže byla v uplynulých letech opakovaně poškozena 

umístěním v nevhodném pavilonu a nevhodných klecích. Následovala diskuse, kde příště budou 

klubové speciální výstavy umístěny. Ohradil se proti umístění klubové speciální výstavy na začátku 

expozice. Dále bylo jednáno o tom, že příspěvek na klubová zvířata – a to ve výši 20 Kč za zvíře – 

budou vypláceny i v rámci CVMD. (Příspěvek na klubová zvířata, vystavená na CV, ve výši 35 Kč 

na zvíře stále platí.)  

USNESENÍ DR 15/5/5/1: Účastníci jednání berou na vědomí informace Ivana Pavla k CV Chovatel 

2015. 

USNESENÍ DR 15/5/5/2: ÚOK CHD požaduje, aby bylo rozmístění drůbeže v rámci celostátní 

výstav (CV a CVMD) konzultováno s Miloslavem Hertlem, předsedou KK (RK) odbornosti. Termín 

plnění – počínaje CV 2016 a CVMD 2016. Zodpovídá – KK (RK) odbornosti chovatelů drůbeže. 

Schváleno všemi hlasy. 

USNESENÍ DR 15/5/5/3: Počínaje rokem 2016 bude vyplácen příspěvek 20 Kč za každé klubové 

zvíře vystavené na celostátní výstavě mladé drůbeže. Termín plnění – od roku 2016. Zodpovídá – 

Eliška Stejskalová. Schváleno všemi hlasy.  



USNESENÍ DR 15/5/5/4: Od roku 2016 budou klubové speciální výstavy drůbeže, pořádané v rámci 

celostátní výstavy nebo celostátní výstavy mladé drůbeže, řazeny na konci cele expozice drůbeže. 

Termín plnění – od roku 2016. Zodpovídá – Eliška Stejskalová. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 6)  Plán práce na rok 2016 

     Projednán byl plán práce: 

- 19. 2. 2016: jednání ÚOK CHD (Pardubice), 

- 20.-21. 2. 2016: školení posuzovatelů drůbeže a adeptů (Pardubice); 

- v termínu 6.-18. 6. 2016 (bude upřesněno): jednání ÚOK CHD (Praha); 

- středa před posuzováním na CVMD – září 2016: jednání ÚOK CHD (Olomouc); 

- 3. 12. 2016: společné jednání Rady PKD a ÚOK CHD (Praha). 

USNESENÍ DR 16/5/6/1: Byl schválený plán práce na rok 2016 dle výše uvedeného rozpisu. Termín 

plnění – do konce roku 2016. Zodpovídá – Eliška Stejskalová. Schváleno všemi hlasy.  

 

Ad 7)  Různé, diskuse, závěr 

     Jaroslav Kalaš informoval o situaci v Klubu chovatelů šumavanek, nejen pro nejednotný názor na 

další vývoj plemene se připravuje založení dalšího klubu. ÚOK CHD, jakožto zřizovatel klubů, 

nesouhlasí se založením dalšího klubu, který se bude zaměřovat na chov stejného plemene, jako již 

založený klub. Tadeáš Jokiel informoval o podmínkách, v nichž je chována drůbež v ZOO Parku 

Vyškov. Znovu navštíví tuto zoologickou zahradu a bude dále jednat o zkvalitnění péče.  

     Miloslav Hertl navrhl, aby s kontrolou vyplňování oceňovacích lístků pro drůbež na výstavách 

ČSCH pomohli aktivisté – Pavel Talaš (adept na posuzovatele) a Lydie Čajková. Dále se jednalo o 

poděkování spolupracovníkům Rady PKD a ÚOK CHD formou svazových kalendářů na rok 2016.  

USNESENÍ DR 15/5/7/1: Jaroslav Kalaš a Josef Škoda projednají s chovateli šumavanek 

nemožnost založení dalšího klubu, který bude zaměřen na chov stejného plemene (stejných plemen), 

jako klub, který již existuje. Termín plnění – do konce února 2016. Zodpovídají  - Jaroslav Kalaš a 

Josef Škoda. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 15/5/7/2: Pavel Talaš a Lydie Čajková budou pomáhat jako aktivisté KK (dříve RK) 

odbornosti při kontrole posuzovatelů (vyplňování oceňovacích lístků drůbeže na výstavách). Termín 

plnění – od roku 2016. Zodpovídají – Miloslav Hertl. Schváleno všemi hlasy.  

USNESENÍ DR 15/5/7/3: Schvaluje se nákup svazových kalendářů na rok 2016 pro 

spolupracovníky Rady PKD a ÚOK CHD. Termín plnění – do 23. 12. 2016. Zodpovídá – Eliška 

Stejskalová. Schváleno všemi hlasy. 

 

Poté bylo rokování ukončeno; účastníkům jednání bylo popřáno hodně zdraví a chovatelských 

úspěchů v roce 2016. 

 

 

 

                                                                 Prof. Ing. Eva Tůmová, CSc., v. r.  

                                                       předsedkyně Rady Plemenné knihy drůbeže 

 

                                                                         Jaroslav Bayer, v. r. 

                                                              předseda ÚOK chovatelů drůbeže 

  
 

 

 

Zapsala – Eliška Stejskalová 

Ověřovatelé zápisu – Miloslav Hertl, RNDr. Milan Tyller 


